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Dnes každý zapadne do své-
ho bytu, nebo sedne do auta a 
odjíždí na chaty a chalupy, kde 
se často opět zabední a nestará 
se o okolí, konstatuje Ladislav 
Vilímek, jihlavský archivář a 
autor několika knih o jihlav-
ských domech. 

Veronika Dawidowicz �

Kterým domům v Jihlavě by měli 
návštěvníci nebo obyvatelé Jihlavy 
věnovat pozornost a proč?

To jsou otázky pro odborníky na 
magistrátu - památkáři, městský 
architekt, stavební úřad. Jsou pla-
ceni za dohled a vzhled města, ulic, 
domů, plánují další výstavbu a povo-
lují nové stavby a přestavby. Totéž 
platí pro využití budov či domů, kte-
ré stojí. 

Na co z minulosti nejraději vzpo-
mínáte?

Já ještě pamatuji dobu, kdy lidé 
žili ve městě. Obydlen byl každý 
dům, každé podlaží. Lidé se zdravi-
li v domě, na ulicích, setkávali se o 
svátcích v některém z bytů a tam si 
povídali, pojídali dobrůtky, popíjeli, 
děti si hrály nebo prohlížely či četly 
knížky.

Myslíte, že dnešní generace takto 

nežije?
Dnes každý zapadne do svého a 

konec. Anebo sedne do auta a odjíž-
dí na chaty a chalupy, kde se často 
opět zabední a nestará se o okolí. Já 
bych vám mohl popisovat každo-
denní cestu z domova do školy, to 
byla promenáda, po cestě se debati-
lo s lidmi v přízemí, lidé se nemíjeli 
mlčky, a dnes? Kdo by chodil pěš-
ky? Autem se jezdí do školy i ze ško-
ly. Na nádražích se mladí i starší baví 
supermobily.

Napsal jste řadu knih o jihlav-
ských domech. Ke kterému máte 
nějaký srdcový vztah a proč? 

Rád se ve vzpomínkách vracím k 
domům, kde jsme bydleli. Ten ve 
dvoře v Židovské ulici byl zbořen, 
ten ve Znojemské ulici byl zbořen 
kvůli křižovatce u Cityparku, ten v 
Minoritské ulici lituji, je stále postří-
kán barvami a půl století jsem do něj 
nevstoupil. 

Domy se dnes zamykají. Můžeme 
se jimi projít, určitě se jejich interié-
ry výrazně proměnily. O všech jsem 
psal a ještě budu psát.

Kdy vás vlastně začala zajímat 
historie?

Od mala. Jezdili jsme po hradech 
a zámcích, navštěvovali města, kos-
tely, kaple a poutní místa. K Váno-

Vilímek: Rád se ve vzpomínkách 
vracím k domům, kde jsme bydleli

cům jsem dostával pověsti, průvodce 
městy, chodili jsme do muzeí a gale-
rií. A pak jsem po roce 1989 dostal 
nabídku stát se archivářem a to mi 
zůstalo. 

Myslíte si, že mladou generaci 
historie zajímá?

Mladí lidé studují historii, navště-
vují semináře, především gymnazisti 
a pak vysokoškoláci. Měl jsem mož-

nost se s nimi scházet a povídat si. 

Plánujete vydání dalších knih?
Stále teď navštěvuji archiv a muze-

um, stále píšu, i za tři roky covidu 
jsem napsal tři publikace o domech, 
které mám v šuplíku, a píšu dál. 
Mám toho v hlavě až až, teď už záleží 
udržet si zdraví a dobré oči! A pro to 
dělám vše a moje manželka mi v tom 
pomáhá. 

LADISLAV VILÍMEK strávil v domě na Minoritském náměstí část dětství. Když 
dnes vidí posprejované dveře svého tehdejšího bydliště, je mu z toho smutno. 
 Foto: Veronika Dawidowicz


